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NEVYPNEME
Pohostinství zažilo krizi, jakou si asi nikdo nedokázal jen tak představit. 
Obor jako takový na jaře prakticky přestal existovat. Zbyla jen sem tam 
nějaká ta výdejní okénka. I proto jsme se rozhodli zorganizovat Setkání 
s ministry HOREKA 112, kteří za nařízeními stáli.

DDne 21. července se tak v největší české restaura-
ci Červený Jelen konala akce za účasti ministryně  
financí Aleny Schillerové, ministryně pro místní rozvoj Kláry 
Dostálové a ministra průmyslu a obchodu a ministra dopra-
vy Karla Havlíčka. Očekáván byl i premiér Andrej Babiš, ten 
ale nakonec kvůli pracovním povinnostem nedorazil.
Úvodního rozhovoru s ministry se ujal Luboš Kastner, 
garant projektu Moje restaurace, AMSP ČR, spolumajitel 
restaurace Červený Jelen. Čtenářům časopisu HOREKA 
přinášíme krátký přepis, na celý záznam se můžete podí-
vat na našich stránkách horekaweb.cz (QR kód v postran-
ním boxu). Luboš Kastner si pro ministry připravil okruhy, 
které sestavoval ve spolupráci se svými kolegy z oboru. 
Na úvod začal lehkou otázkou: Jak během pandemie 
vlastně ministři jedli, když bylo vše zavřeno. Později ale 
přišla řeč i na vážnější témata.

Luboš Kastner: Druhá vlna, to je často sklo-
ňované spojení. Jak se zachová vláda a epide-
miologové v případě, že se situace dramaticky 
zhorší? Máme se jako gastronomové obávat? 
Jak vlastně vláda přemýšlí o dalších možných 
opatřeních?

Alena Schillerová: Víte, ani epidemiologové, s nimiž 
jsme byli každý den v kontaktu, nejsou schopni odhad-
nout, jak se vir bude chovat do budoucna. Koronavirus 
tady s námi zůstane navždy podobně jako chřipka. Tím to 
nechci celé bagatelizovat. My se musíme připravit na to, 
abychom ekonomiku znovu nevypínali. Tohle se předtím 
nikdy nestalo. Proto dopady krize byly tak plošné. Není 
to jenom otázka České republiky, ale celého světa. Je to 
krize srovnatelná s krizí ve 30. letech minulého století. 
Na druhé straně je tady velká šance, že se z toho rychle 
vzpamatujeme, protože ekonomika je zpátky v provozu. 
Poučme se z toho. Připravme se na celou řadu epide-
miologických omezení, která budeme muset respektovat. 
Vyžaduje si to určitou míru sebekázně. Já rozhodně budu 
už vždy plédovat pro to, aby ekonomika mohla fungovat 
i za cenu nějakých omezení tohoto charakteru.

Luboš Kastner: My jsme společně s vámi krizi 
žili. Byli jsme na té straně, která byla vypnuta, 
a když to řeknu, měli jsme nejistotu, co nás 
vlastně čeká. Jak byste, pane ministře, zhodno-
til, jak byl systém podnikatelských podpor navr-
žen a jak byl realizován?

Karel Havlíček: Já doufám, že klíčový den, kdy jsme 
všechno vypnuli, už nebudu muset nikdy zažít. Bylo těž-
ké se rozhodnout, nakonec jsme volili nejtvrdší variantu 
a vypnuli jsme život v České republice. Zkrátka všechno, 
v míře, která tady doposud nikdy nebyla. Já musím říct, 
že my jsme paralelně zavírali a paralelně se připravovali 
na to, co pravděpodobně může nastat. Netušili jsme, kam 
to může zajít. Očekávali jsme nejprve jednotky miliard, 
pak desítky, později stovky miliard. To znamená, že jsme 
nevěděli, jak dlouho to bude, jak hluboko to půjde. Nikdo 
z nás netušil, jestli za týden nebude všechno jinak a nás 
pak ukřižují, že to byl planý poplach. Dnes už víme, že to 
planý poplach nebyl. S ohledem na zdraví nic jiného ani 
udělat nešlo.
Když tu pomoc shrnu a podtrhnu, tak si myslím, že pod-
pora probíhala relativně dobře, asi tak jako v ostatních 
zemích.

Luboš Kastner: Paní ministryně, v hotelovém 
sektoru došlo ke snížení DPH za ubytování. 
Plánují se vouchery a přímé finanční podpory 
na pokoj a den. V tomto srovnání to vypadá, že 
gastronomové nedostali kromě základní úrovně 

Vybírejte z tisíců turistických tipů 
a objevujte služby s Q

Výlety s Q 
jsou sQělé!

Bezkonkurenční nabídku inspirace pro objevování celého Česka najdete 
na portálu kudyznudy.cz. Je-li pro vás kvalita služeb během vašich cest 
důležitá, vyhledávejte také hotely, penziony, kempy, restaurace a další 
podniky v cestovním ruchu, které staví zákazníkovu spokojenost na první 
místo a aktivně na sobě pracují. Rozpoznáte je díky certifikované značce „Q“ 
Českého systému kvality služeb.
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